

BAB II

PEMBENTUKAN KELUARGA

Keluarga dibentuk melalui sebuah perkahwinan yang sah. Terdapat beberapa proses dalam pembentukan keluarga yang mesti dilalui oleh setiap individu yang ingin berkeluarga. Antara proses yang dijalankan di Kampung Pengkalan Keriang ialah merisik, meminang, akad nikah dan kenduri kahwin. Setelah semua adat ini dilalui, pasangan tersebut dianggap sebagai suami isteri yang sah dan mereka akan membina sebuah keluarga baru dengan anak-anak yang bakal dilahirkan.

2.1 Pemilihan Pasangan

Perkahwinan merupakan satu perkara terpenting dalam kehidupan orang-orang Melayu. Pasangan pengantin dipilih sebaiknya dengan merisik latarbelakang dan perangainay terlebih dahulu supaya rumahtangga aman, tenteram dan bahagia. Bagi golongan tua, pemilihan pasangan ketika mereka berkahwin dahulu diserahkan seratus peratus kepada ibubapa manakala bagi anak-anak muda sekarang ada yang lebih suka kalau pasangannya dipilih sendiri dan ada yang mengikut pilihan orang tuanya sahaja.

Terdapat dua jenis perkahwinan yang berlaku iaitu endogami dan eksogami. Apabila seseorang itu berkahwin dengan seorang anggota kerabatnya sama ada saudara dekat atau saudara jauh maka pemilihan pasangan ini dikatakan endogami. Kerabat perkahwinan ini terjadi di antara sepupu dengan sepupu, dua pupu atau tiga pupu. Endogami

juga boleh dimaksudkan sebagai perkahwinan di antara dua orang anggota kampung walaupun kedua-dua orang ini tiada kaitan darah.

Perkahwinan eksogami ialah perkahwinan di antara orang-orang yang tiada hubugnan darah atau kékeluargaan dan di antara orang yang berlainan kampung. Dari 40 orang responden yang dikaji, 29 darinya berkahwin dengan 'adik beradik' atau orang-orang sekampung dengannya. Hanya 11 orang sahaja yang berkahwin dengan orang luar yang tiada kaitan darah dengan mereka.

Jadual 1: Jenis Perkahwinan

Jenis Perkahwinan	Bilangan
1. Perkahwinan Endogami	
(a) Dengan adik beradik	22
(2) Dengan orang sekampung	7
2. Perkahwinan Eksogami	11
JUMLAH	40

Dariapda 29 orang yang mengamalkan endogami, 22 daripada berkahwin dengan adik beradik manakala 7 orang berkahwin dengan orang sekampung.

Di Kampung Pengkalan Keriang, didapati 9 daripada pasangan mdua yang telah berkahwin antara 1 hingga 5 tahun telahpun berkenalan dengan pasangannya itu sebelum mereka berkahwin. Seorang responden memberitahu bahawa beliau berkenalan dengan isterinya ketika sama-sama bekerja di sebuah kilang di Sungai Petani. Perkenalan mereka yang menjangkau hampir satu tahun akhirnya membawa ke jinjang pelamin.

Seorang lagi responden yang ditemui menceritakan bahawa beliau menemui pasangannya ketika masih bersekolah lagi. Pada masa itu suaminya sudah tamat pelajaran manakala beliau sendiri sedang belajar di Tingkatan 4. Apabila tamat, pelajrannya beliau terus melangsungkan perkahwinan.

Kebanyakan pasangan kelamin yang ditemuduga adalah golongan tua di mana purata umurnya melebihi 40 tahun ke atas. Hampir kesemua daripada mereka berkahwin atas dasar pilihan keluarga di mana pasangannya itu mungkin ada hubungan adik beradik ataupun satu kampung dengannya. Menurut pendapat mereka, ini adalah untuk mendekatkan adik beradik dan menjamin supaya harta pusaka mereka tidak jatuh ke tangan orang lain.

Mengikut Islam kaum lelaki disunatkan memilih isteri mengikut beberapa sifat seperti perempuan itu masih gadis, kuat agamanya, keturunan yang baik dan banyak anak serta perempuan yang tidak ada hubungan keluarga dengan lelaki itu. Sekiranya hendak berkahwin dengan perempuan yang ada hubungan kekeluargaan, hendaklah keluarga yang jauh.

Terdapat satu formula penting yang dikemukakan oleh Nabi Muhammad s.a.w. tentang sebaik-baik cara memilih jodoh yang boleh didapati dalam hadis baginda yang bermaksud:

"Janganlah kamu kahwin wanita kerana ingin melihat kecantikannya, mungkin kecantikannya itu akan membawa kerosakan bagi mereka sendiri. Dan janganlah kahwini mereka kerana mengharap harta mereka, mungkin hartanya itu akan menyebabkan mereka sombong. Tetapi kahwinilah wanita kerana agamanya."

Hadis riwayat Al-Baihaqiy

Namun begitu masyarakat Melayu di Kampung Pengkalan Keriang lebih banyak berkahwin secara endogami iaitu mereka mempunyai hubungan adik beradik sama ada sepupu, dua pupu, tiga pupu ataupun bau-bau bacang.

Walaupun demikian, terdapat larangan berkahwin (incest) dalam adat masyarakat Melayu yang kebanyakannya berlandaskan kepada hukum-hukum Islam. Antara orang yang haram dikahwini mengikut hukum Islam ialah:

- (a) Nenek hinggalah ke atas
- (b) Anak, cucu dan seterusnya ke bawah
- (c) Saudara perempuan seibu sebapa atau sebapa atau seibu sahaja
- (d) Emak saudara dari sebelah ibu dan bapa hinggalah ke atas
- (e) Anak saudara dari adik beradik lelaki dan perempuan hingga ke bawah

Dengan kata lain, perkahwinan tidak boleh dilakukan di antara orang-orang yang mempunyai hubungan nasab atau pertalian perkahwinan. Ini bermakna pada prinsipnya, seseorang itu dilarang berkahwin dengan 'ascendant' dan 'descendant'nya dan anak-anak adik beradiknya. Lelaki dan perempuan dilarang berkahwin dengan orang-orang yang ada hubungan susuan. Seseorang lelaki itu juga dilarang mempunyai dua isteri pada masa yang sama mempunyai hubungan nasab, pertalian perkahwinan atau susuan.

Larangan berkahwin ini adalah bertujuan untuk menjaga keturunan dan memelihara hubungan persaudaraan. Perkahwinan antara adik beradik dekat dikatakan akan meninggalkan kesan yang tidak baik ke atas anak-anak yang bakal lahir.

2.2 Umur Perkahwinan

Masyarakat Melayu di Kampung Pengkalan Keriang biasanya berkahwin pada umur yang muda, terutama ke atas golongan tua di kampung. Kebanyakan daripada mereka berkahwin pada usia 12 hingga 15 tahun. Didapati perempuan yang berumur dalam lingkungan 40 tahun ke atas berkahwin dalam usia 14, 15 dan 16 tahun manakala wanita yang berumur 60 tahun ke atas berkahwin pada umur 12 dan 13 tahun.

Pada zaman dahulu pelajaran anak-anak tidak begitu ditekankan. Anak-anak hanya diberi pelajaran sehingga sekolah rendah sahaja. Kebanyakan orang-orang tua yang ditemuduga menyatakan bahawa mereka hanya mengaji sehingga Darjah 3 dan sehingga Darjah 6 sahaja.

Mengikut pendapat seorang responden, "anak dara sekarang lambat dewasa jika dibandingkan dengan zaman dahulu. Pada usia 12 tahun, seorang anak dara itu sudah pandai membuat kerja dapur. Anak-anak dara sekarang, walaupun sudah berumur 15 tahun tetapi belum tahu memasak nasi dan membuat kerja rumah." Inilah yang menjadi sebab mengapa anak dara zaman dahulu berkahwin pada umur yang muda. Tambahan pula, keluarga menggalakkan kahwin pada usia muda kerana takut anak mereka dikatakan anak dara tua atau tidak laku.

2.3 Istiadat Perkahwinan

(a) Merisik

Adat merisik ialah untuk mengetahui latarbelakang gadis yang hendak dipinang itu. Merisik dilakukan apabila seseorang "anak teruna" itu tertarik hati kepada seorang anak dara yang tidak dikenali dan ingin memperisterikannya ataupun pada diri seorang lelaki itu telah timbul keinginan untuk beristeri dan masalah pemilihannya diserahkan bulat-bulat kepada kedua ibubapa.

Seorang perempuan yang agak berumur dan boleh dipercayai disuruh merisik untuk mendapatkan maklumat tentang diri anak dara yang hendak dijodohkan dengan anak terunanya. Amalan merisik ini bertujuan untuk mengetahui tentang akhlak, tingkahlaku, kerajinan menguruskan rumahtangga dan lain-lain lagi. Bagi setengah orang, latarbelakang kedua ibubapa juga diambilkira. Risikan dibuat dengan bertanyakan orang-orang yang terdekat dan mengenali anak dara tersebut.

Menurut petua yang didapati daripada seorang responden yang telah banyak kali merisik menantu orang, jikalau semasa wakil tiba di rumah anak dara didapati ia sedang mandi, adalah merupakan petanda yang baik. Anak dara itu dikatakan sesuai dengan anak teruna yang hendak dijodohkan itu serta dianggap serasi. Jika didapati anak dara itu sedang tidur atau memasak, dipercayai jodoh itu tidak serasi. Kalau dalam perjalanan ke rumah anak dara tadi, terjumpa biawak atau ular melintasi jalan, ini menunjukkan satu malapetaka akan berlaku jika keduanya itu disatukan.

Istiadat merisik ini dilakukan ke atas anak dara yang belum dikenali hati budinya. Jikalau anak dara itu ada hubungan adik beradik dengan keluarga anak teruna dan mereka telahpun tahu sedikit sebanyak perlakuan anak dara itu, upacara merisik tidak dilakukan lagi. Sebaliknya urusan meminang terus dijalankan.

Setelah urusan merisik dilakukan dan pihak anak teruna berpuas hati dengan anak dara tersebut, langkah seterusnya ialah meminang anak dara tadi. Upacara ini dilakukan oleh pihak anak teruna kepada pihak anak dara untuk menyatakan hasratnya secara rasmi. Biasanya keputusan daripada pihak anak dara tidak diberitahu pada ketika itu juga kerana pada amalannya pihak ibubapa perlu berunding dengan anak daranya dan dengan adik beradik yang terdekat.

(b) Bertunang

Setelah berunding dengan pihak anak dara dan persetujuan telah dicapai antara adik beradik, pinangan akan diterima. Istiadat pertunangan akan menyusul kemudian pada tarikh yang dipersetujui antara kedua belah pihak.

Dalam istiadat peminangan ini, rombongan pihak anak teruna akan datang ke rumah pihak anak dara dengan membawa bersamanya hantaran sirih junjung yang merupakan hantaran paling utama. Hantaran sirih junjung yang dibawa oleh pihak anak teruna digubah indah. Daun sirih disusun dengan menggunakan angka ganjil seperti 3 atau 5 kerana angka-angka ganjil ini dipercayai akan membawa kebahagiaan dan kerukunan hidup bakal pengantin. Kapur, gambir dan buah pinang juga diserakan bersama. Di samping itu barang-barang hantaran lain juga dibawa

termasuklah sebentuk cincin, kuih-muih tradisional, buah-buahan, barang-barang keperluan seperti sepasang baju, tuala dan telekung yang digubah indah disertakan bersama.

Pada kebiasaannya bilangan hantaran juga berangka ganjil. Bilangan genap dipercayai mempunyai implikasi yang tidak baik terhadap perkahwinan itu. Hantaran itu mungkin berjumlah 5, 7, 9, 11, 13 dan seterusnya. Bilangan yang lebih banyak menunjukkan kemampuan pihak anak teruna. Walaupun begitu di Kampung Pengkalan Keriang, pihak anak teruna biasanya menghantar 9 dulang hantaran, sementara pihak anak dara akan membalas 12 dulang.

Setelah perbincangan antara pihak anak teruna dan pihak anak dara berlaku dan pinangan diterima, berbagai perbincangan lain diteruskan seperti menentukan tempoh pertunangan dan menetapkan tarikh perkahwinan serta jumlah hantaran belanja. Jumlah belanja kahwin ini ditentukan oleh pihak anak dara.

Di negeri Kedah, sejajar dengan proses dan peredaran masa, jumlah hantaran belanja kian meningkat malah dikatakan bahawa jumlah hantaran belanja di negeri Kedah adalah amat tinggi jika dibandingkan dengan negeri-negeri lain di Malaysia. Jumlah hantaran belanja ini bergantung kepada beberapa faktor seperti taraf ekonomi dan status keluarga yang terlibat, pekerjaan anak teruna dan anak dara, kelulusan akademik mereka dan sejauh mana pihak anak teruna inginkan anak dara tersebut.

Di kampung kajian, wang hantaran anak dara lulusan universiti telah meningkat kepada \$5000 dan jumlah ini berkurangan bagi mereka yang hanya bersekolah sehingga STP, SPM dan SRP. Anak dara terpelajar atau yang bekerja dan mempunyai kedudukan yang baik, wang hantarannya lebih tinggi daripada anak dara biasa yang kurang berpelajaran dan tidak bekerja. Biasanya pihak anak teruna akan menerima sahaja jumlah wang hantaran yang ditentukan. Kadangkala ada juga tawar menawar antara kedua belah pihak lelaki dan perempuan yang akhirnya menetapkan jumlah yang dipersetujui antara kedua belah pihak. Jarang sekali berlaku di mana kedua belah pihak tidak mahu bertolak ansur dalam menentukan jumlah wang hantaran itu.

Setelah perundingan selesai, istiadat menyarungkan cincin dijalankan. Dalam hal ini biasanya emak atau kakak atau adik beradik terdekat kepada anak teruna akan menyarungkan cincin ke jari manis tangan kanan anak dara. Dengan itu rasmlah pertunangan tersebut.

Sedikit kenduri diadakan mengikut kemampuan keluarga. Di kampung kajian, kenduri di hari pertunangan ini diadakan secara kecil-kecilan sahaja dengan menjemput adik beradik yang terdekat dan jiran sekampung. Selepas jamuan, pihak lelaki akan membawa balik hantaran yang dibalas oleh pihak perempuan.

(c) Menjelang Kenduri Kahwin

Dua atau tiga minggu sebelum kenduri kahwin diadakan, ibubapa kepada anak dara dan anak teruna dan wakil-wakil yang dilantik untuk tujuan memanggil orang mula memainkan peranan mereka dengan memanggil orang-orang yang terdiri daripada adik beradik

terdekat dan jauh serta orang-orang kampung dan juga di kampung yang berhampiran. Sekarang ini kad-kad jemputan kahwin digunakan untuk memudahkan urusan "memanggil".

Beberapa hari sebelum majlis 'kenduri kahwin, khemah untuk memasak dan menghidangkan makanan didirikan. Jika rumah yang akan mengadakan kenduri itu agak kecil, didirikan 'balai' yang digunakan untuk jemputan lelaki. Orang-orang perempuan akan makan di dalam rumah.

Kampung kawasan kajian mempunyai pakatan pinggan mangkuk yang dikenali sebagai Pakatan Pemuda Hutan Kandis dan Pengkalan Keriang yang menyediakan segala kemudahan dan kelengkapan untuk mengadakan kenduri kahwin. Pakatan ini disertai oleh penduduk-penduduk Kampung Hutan Kandis dan Pengkalan Keriang di amna kemudahan ini hanya dihadkan kepada dua buah kampung tersebut sahaja.

Sehari sebelum majlis kenduri kahwin, orang-orang perempuan akan bergotong-royong menyediakan bahan-bahan yang diperlukan untuk memasak seperti mengupas bawang dan membuat kerisik. Pada masa yang sama, beberapa orang yang kreatif dan mahir dalam hias menghias akan menghias bilik anak dara. Katil serta kelengkapan serba baru diatur indah termasuk kelambu gantung yang dihias rapi. Di situlah sebahagian daripada wang hantaran dibelanjakan. Sebahagian lagi digunakan oleh pihak anak dara untuk belanja kenduri. Bunga telur juga disediakan sebagai penyeri kepada majlis kenduri kahwin tersebut.

Di sebelah malamnya pengantin perempuan diinaikan. Daun inai ditumbuk halus dan diinaikan di hujung jari tangan dan kaki, di tapak tangan serta keliling tapak kaki.

(d) Kenduri Kahwin

Di hari-hari biasa sudah menjadi tugas seorang perempuan atau isteri, memasak untuk suaminya tetapi di hari kenduri kahwin, tugas memasak diserahkan kepada kaum lelaki. Kaum perempuan hanya membantu serba sedikit sahaja. Segala urusan dalam hal masak-memasak dibuat atas dasar gotong-royong. Tiada bayaran diberikan kecuali mereka yang bekerjasama di dalam menolong dan menjayakan kenduri ini diberikan nasi dan lauk yang dibungkus sendiri untuk dibawa balik ke rumah.

Majlis kenduri kahwin pihak anak dara adalah lebih besar daripada pihak anak teruna. Bagi keluarga yang mempunyai anak yang ramai, anak sulung dan anak yang paling akhir dalam keluarga, majlis kenduri kahwinnya diadakan secara besar-besaran jika dibandingkan dengan anak-anak yang lain. Bagi yang tidak mampu majlis kenduri kahwin diadakan secara kecil-kecilan sahaja.

Di pagi hari kenduri kahwin beberapa orang lelaki akan datang ke rumah kenduri untuk bergotong-royong menyembelih lembu. Biasanya seekor atau dua ekor lembu sahaja bagi satu-satu majlis kenduri kahwin. Kemudian mereka akan 'melapah' daging lembu itu dengan ditolong oleh ramai lagi orang-orang kampung yang mulai datang untuk menjayakan kenduri kahwin itu.

Apabila daging siap dipotong rempah mula ditumis. Nasi minyak pun dimasak dengan menggunakan 'kawah'. Lebih kurang pukul 11.00 pagi makanan sudah siap dimasak. Orang-orang yang bekerja dari awal pagi lagi dijamu dahulu. Pada waktu tengahari, mulalah orang-orang yang dijemput datang. 'Mentara' mula mengangkat hidangan kepada para jemputan. Pada setiap hidangan disertakan bunga telur, setiap satu seorang.

Sementara itu anak dara telah siap disolek. Tetamu-tetamu yang datang akan menjenguk sekejap ke bilik anak dara untuk melihat anak dara. Di Kampung Pengkalan Keriang dan di kampung-kampung lain di sekitarnya, upacara bersanding tidak begitu diamalkan lagi. Kemuncak kepada hari kenduri kahwin ialah istiadat menyarungkan cincin.

(e) Akad Nikah

Lebih kurang pukul 3.00 hingga 4 petang, anak teruna bersama rombongannya akan datang ke rumah kenduri (anak dara). Pihak anak teruna akan membawa bersama-sama maskahwin, sirih junjung, sebungkus cincin perkahwinan dan lain-lain hantaran. Hantaran itu diletakkan di tengah-tengah rumah bersebelahan dengan gubahan hantaran yang disediakan oleh pihak anak dara.

Setelah Kadi atau Imam datang, akad nikah dijalankan dengan beberapa orang saksi dari sebelah anak teruna dan sebelah anak dara. Kadangkala akad nikah juga dilakukan di masjid. Selepas diakadnikahkan, barulah anak teruna yang berpakaian serba cantik itu menemui anak dara dan menyarungkan cincin perkahwinan. Anak dara akan mencium tangan

suaminya tiga kali berturut-turut.

Kemudian anak teruna dihidangkan dengan nasi bersama lauk pauk yang khas dimasak untuk pengantin. Anak dara akan makan bersama dengan orang perempuan sebelah anak teruna yang datang bersama dengan rombongan anak teruna. Manakala anak teruna akan makan bersama dengan orang lelaki yang datang bersamanya dan adik beradik lelaki terdekat sebelah anak dara.

Setelah selesai jamuan makan rombongan anak teruna akan pulang. Sebelum itu mereka akan diberikan bunga telur yang digubah indah dan lebih cantik daripada yang diberikan kepada jemputan biasa. Rombongan itu akan membawa balik bersama-sama mereka hantaran-hantaran yang telah dibalas oleh pihak anak dara.

(f) Kenduri Di Rumah Anak Teruna

Beberapa hari atau selang sehari, kenduri di rumah anak dara diadakan pula kenduri di rumah anak teruna. Di hari tersebut anak teruna bersama beberapa orang kawan dan adik beradiknya akan menjemput anak dara ke rumahnya.

Apabila anak teruna dan rombongannya sampai di rumah anak dara, mereka disambut dengan menyediakan sedikit kenduri ringan seperti kuih-muih dan mee atau bihun goreng. Adik beradik anak dara yang terdekat berkumpul di rumah itu. Kemudian anak teruna dan anak dara akan bersalaman dengan emak dan bapa anak dara, tok dan tok wan serta adik beradik yang lain.

Setelah itu kedua-dua pengantin akan turun dari rumah dan masuk ke dalam kereta yang telah disediakan oleh pihak anak teruna. Kemudian rombongan itu bersama-sama pengantin dan orang-orang sebelah pihak anak dara akan juga ke rumah anak teruna. Di rumah anak teruna mereka disambut meriah dengan renjisan air mawar. Anak dara bersama penemannya ditempatkan di bilik anak dara. Di situlah mereka dihidangkan dengan nasi kenduri. Anak dara akan bermalam di rumah anak teruna.

2.4 Kediaman Selepas Kahwin

Keesokan harinya pasangan suami isteri itu akan pulang ke rumah keluarga isteri. Tinggallah mereka selama beberapa minggu di rumah ibubapa isteri sambil bertandang dan berkenal-kenalan dengan adik beradik isteri. Kemudian pasangan itu berpindah pula ke rumah ibubapa si suami. Keadaan ini berulang-ulang sehinggalah mereka mempunyai tempat kediaman yang tetap. Prinsip kediaman seperti di atas dikenali sebagai bilocal.

Daripada kes-kes yang dikaji, didapati 31 pasangan tinggal bersama keluarga suami atau patrilocal dan 9 yang lain tinggal bersama keluarga isteri atau matrilocall. Setelah tinggal bersama keluarga, dengan duit yang dikumpulkan oleh suami berserta bantuan keluarganya rumah yang berasingan dibina untuk pasangan tersebut. Rumah yang didirikan selalunya berhampiran dengan rumah ibubapa. Dalam masyarakat luar bandar, kediaman jenis ini banyak didapati di mana terdapat sebuah rumah induk (rumah ibubapa) yang dikelilingi oleh dua atau tiga buah rumah anak-anaknya.

Di Kampung Pengkalan keriang didapati kelompok kekeluargaan yang tinggal dalam rumah-rumah yang berdekatan antara satu sama lain terdiri daripada 5 kelompok. Tiap-tiap kelompok ini pula terdiri daripada 3 hingga 7 buah rumahtangga. '

Oleh kerana setiap daripada ahli rumahtangga mempunyai hubungan kekerabatan yang kuat, mereka saling tolong menolong di antara satu sama lain. Di ketika susah, kaum keluarga inilah yang datang membantu dan dalam masa gembira juga adik beradik diperlukan seperti kenduri perkahwinan, pertunangan dan bercukur rambut anak.